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     na začátku svého úvodníku bych si Vás dovolil informovat o probíha-
jících a snad i budoucích investičních aktivitách v našem městě. Po krát-
ké přestávce, zaviněné opožděným podpisem smlouvy se Správou 
a údržbou silnic (SÚS) Hradec Králové, se znovu rozjela výstavba vodo-
vodu do obce Zliv. Termín dokončení hlavních vodovodních řadů, a to 
i na pozemcích SÚS, byl stanoven do konce měsíce června letošního ro-
ku. Výstavba vodovodních přípojek bude zahájena v druhé polovině 
července a bude dokončena do poloviny srpna. Celá stavba pak včetně 
předání díla do správy Vodohospodářské společnosti a.s. Jičín skončí 
k 30. 8. 2012. Tímto dílem za 5,9 milionu korun dojde ke splnění úkolu 
zavedení vodovodu do všech spádových obcí. Zliv byla v pořadí čtvr-
tá, tedy poslední.  
     Realizace kanalizace v ulici Tyršova a Dukelská se bude muset 
s největší pravděpodobností přesunout do příštího roku, neboť došlo ke 
zpoždění rozhodnutí o přidělení dotace ministerstvem zemědělství. Po-
dařilo se však pro tyto dvě ulice získat finanční prostředky na rekon-
strukci vodovodního řadu včetně revize a potřebných oprav 
vodovodních přípojek. Stavba s jistotou proběhne ještě v letošním roce. 
Tato investice má logiku v tom, že po výstavbě nové kanalizace bude vše 
připraveno na pokládku finálních povrchů v těchto dvou ulicích.  
     Město dále zajistilo nákup kanalizačního potrubí, šachet a tvarovek 
pro pokládku kanalizačního sběrače v obci Kozodírky. Zároveň uhradí-
me potřebný zásypový materiál a výkopové práce. Existuje dohoda s ob-
čany Kozodírek, že pokládku a připojení svých nemovitostí provedou 
svépomocí, za což jim patří opravdové poděkování. Šetří tím nejen finan-
ční prostředky města, ale dokazují, že i v dnešní době se lidé dokáží spo-
lečně dohodnout a pomoci vytvořit pro sebe a svou obec hodnotné dílo. 
     Myslím, že co se týká vodohospodářských staveb, nebude v Libáni 
i v okolních obcích v příštích obdobích třeba žádných významných in-
vestic. Nejen z mého pohledu by nyní měla dostat zelenou priorita, která 
bude řešit kvalitu místních komunikací. Nechali jsme zpracovat nabídky, 
které obsahují realizaci nových asfaltových povrchů všech komunikací 
ve spádových obcích a v Libáni v ulici Sportovní a komunikace v celé 
jihovýchodní polovině sídliště. Nabídky se pohybují kolem 6,5 milionu 
korun bez DPH. Jsem přesvědčen, že rozložením do roku 2013 a 2014 
a odpovědným přístupem k sestavování rozpočtu pro uvedené roky lze 
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tuto velmi potřebnou infrastrukturu zrealizovat z rozpočtu města. Záleží 
však na zastupitelích, zda budou pokládat za prioritu i oblasti našeho 
území, kde sami nebydlí a pochopí, že i na vesnici mají lidé nárok 
na kvalitní komunikace.  
     Chtěl bych se na tomto místě pozastavit nad zkušeností, kterou jsem 
měl možnost udělat při minulém zasedání zastupitelstva města. Vy, kteří 
se zajímáte o rozvoj našeho města, jistě víte, že zastupitelstvo města 
podniká již od roku 2009 zásadní kroky k realizaci proměny středu na-
šeho města – Revitalizaci středu města s přemístěním stanovišť autobu-
sové dopravy. Pouze zrekapituluji, že na toto téma proběhlo jakési 
„referendum“, jehož závěry byly zapracovány do projektové dokumen-
tace, která se všemi potřebnými náležitostmi a ve finále s vydáním sta-
vebního povolení, stála skoro tři čtvrtě milionu korun. Po celé čtyři roky 
byla tato stavba schválenou prioritou města. Dnes, když žádáme o po-
skytnutí dotace na stavbu první etapy tohoto díla, prošel tento záměr 
o pouhý jeden hlas. Mám tomu rozumět tak, že část zastupitelů si již ne-
pamatuje nebo nechce pamatovat to, na čem se sama usnesla? Chtějí 
snad tito lidé svým postojem říci, že s klidným svědomím vyhodí takto 
vysokou již investovanou částku do kanálu? To podle mého názoru ne-
má s přístupem řádného hospodáře nic společného. Chtěl bych 
v souvislosti s touto zkušeností vyslovit přání, aby pro příští volební ob-
dobí kandidovali pouze takoví lidé, kteří se chtějí opravdu aktivně podí-
let na rozvoji našeho města a území a kteří svým jednáním nebudou 
hazardovat s hlasy svých voličů.  
     Všichni dobře víme, jaký je dnes stav naší vrcholné politiky, kvůli kte-
rému mimo jiné dojde i k zásadnímu omezení dotačních prostředků pro 
naši zem. Právě z tohoto důvodu je třeba, aby i s tím málem finančních 
prostředků bylo nakládáno v souladu se stanovenými prioritami, zejmé-
na s ohledem na potřeby občanů. V tomto ohledu Vás mohu ujistit, že 
finanční prostředky našeho města jsou čerpány v souladu se schváleným 
rozpočtem a že financování nevykazuje žádný schodek, který byl 
v minulosti běžným jevem.  
     Já osobně odděluji skandální korupční i jiné aféry ve vrcholné politice 
od té naší, komunální, neboť jsem přesvědčen, že s tou první nejsem 
schopen udělat nic, kdežto s tou druhou s trochou dobré vůle ano.   
     Přeji Vám všem příjemné léto, hezkou dovolenou a co nejméně staros-
tí v rodině i v zaměstnání. 

Petr Soukup, starosta 
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biotop Kovalovice

doba prázdnin a dovolených se nezadržitelně blíží. 12. Libáňská hvězd-
ná noc je za námi. Pevně věřím, že se Vám námi připravený program lí-
bil a že jste si ho alespoň trochu užili a odreagovali jste se od Vašich 
všedních starostí.  
     Rád bych se dnes ještě vrátil k tématu našeho koupaliště a možnému 
budoucímu východisku z této složité situace. Po vydání mého poslední-
ho článku jsem se byl osobně podívat na koupališti v Kněžmostě. Musím 
přiznat, že po reálném shlédnutí jeho velikosti jsem zapochyboval o do-
stačující kapacitě pro naše město. Navíc mi stále vrtalo hlavou, co se 
zbytkem prostoru současné plochy. Trápila mě také nereálná možnost 
získat nějaké dotační prostředky na realizaci umělého, byť malého kou-
paliště. Na přelomu března a dubna se mi do rukou dostal časopis Inspi-
race, kde byl zajímavý článek, který se nazýval: „Přírodní koupaliště – 
luxus, nebo šance pro budoucnost?“ Článek mě velmi zaujal, jelikož byl 
takřka přesným obrazem nejen naší současné situace, ale jak se i zde 
ukázalo, mnoha dalších 
obecních koupališť, které se 
postupně proměňují v tuny 
rozpraskaného betonu. Areá-
ly, které jsou často umístěny 
na velmi zajímavých místech, 
chátrají a stále čekají na ko-
nečný verdikt o svém osudu. 
Článek představuje relativně 
jednoduché a zároveň zají-
mavé řešení problému, které 
spatřuje v přestavbě koupa-
liště na přírodní koupaliště 
neboli biobazén. Princip je v rozdělení části vodní plochy zhruba na po-
lovinu, přičemž jedna část (ta hlubší 2–2,5 m), je určena na koupání. 
Druhá část biotopu je mělčí a jsou zde zasazeny speciální vodní rostliny, 
které díky svým schopnostem tvoří v biotopu biologickou rovnováhu. 
Díky pestré paletě rostlin v biozóně nejsou potřeba pro udržení čistoty 
žádné filtry, chemikálie, žádný chlór a další speciální preparáty. Biotop 
se navíc na zimu nevypouští, může tedy sloužit v tomto období i k brus-
lení. Tento druh veřejných koupališť nemá téměř žádná omezení a je 



 

 

 

Libáňské noviny č. 63 
 - 4 - 

 

 stavba biotopu Kovalovice

vhodný pro každou lokalitu. V sousedních zemích jsou údajně přírodní 
koupaliště naprosto běžná, zejména v Rakousku se prý těší velké oblibě. 
V ČR se k tomuto kroku odhodlalo zatím jen malé množství investorů. 
Prvními z nich jsou obce Bantice (novostavba 1.500 m2 za 4 mil. Kč), Dob-
řany (novostavba 3.505 m2 za 26 mil. Kč) a Kovalovice (novostavba 1.700 
m2 za 5,5 mil. Kč). Realizace prováděly firmy BAPO, s.r.o. a KAVYL,s.r.o. 
     Po zralé úvaze se začínám tedy více zajímat o projekty biotopů, které 
jsou v poměru k pořízení umělého koupaliště asi 1:3, přičemž podobný 
poměr vychází i na provozní náklady. Navíc rozhodně spatřuji výrazně 
větší šanci na získání dotace na biotop, než na jakýkoliv umělý bazén. 
V létě se rozhodně chystám minimálně na návštěvu Kovalovic, abych 
viděl, jak takovéto zařízení funguje v praxi.  
     Na závěr musím říci, že tak jako tak vidím na první pohled celkem 

velmi vysokou investici, která by 
v novostavbě měla v rozloze našeho 
koupaliště vycházet předpokládám 
někde kolem částky 8–9 mil. Kč, při-
čemž doufám v to, že by šla využít 
současná obvodová konstrukce tak, 
jak ji vystavěli v  Kovalovicích a tím 
by došlo k nějaké teoretické úspoře. 
V případě, že bychom se s úsporou 
za bagrování a obvodové zdivo do-
stali řekněme na 7 mil. Kč a podařilo 
se nám získat 50% dotaci, přiblížili 

bysme se k možné realizaci (např. získáním prostředků prodáním někte-
rých nemovitostí, či parcel) někde v letech 2015–2016. V žádném případě 
však, jak jsem již v minulosti uvedl, nepodpořím a nebudu takovou in-
vestici tlačit do rozpočtu města dříve, než budou v našem městě vyřeše-
ny ostatní prioritní investice, jako jsou kanalizace, vodovody, chodníky 
a silnice, havarijní stavy zařízení a budov apod.  
     Po velké vlně emocí kolem libáňského koupaliště jsem považoval 
za svoji povinnost se o celou věc dále zajímat, přinést Vám bližší infor-
mace tak, abyste si sami mohli o celé věci udělat vlastní obrázek a poku-
sit se najít nějaké řešení. Na podzim budeme zase jistě v celé věci o něco 
moudřejší. 
     Hezké léto Vám všem. 

Bc. David Holman, místostarosta 



 

 

 

Libáňské noviny č. 63 
 - 5 - 

 

• projednávání hospodaření příspěvkových organizací Technické služ-
by města Libáň a Základní škola a Mateřská škola Libáň za rok 2011 

• schválení uzavření nájemní smlouvy na pronájem nebytových prostor 
v 1. poschodí Kulturního domu v Libáni pro potřeby loutkového di-
vadla s OS Loutkové divadlo Martínek 

• schválení uzavření nájemní smlouvy na pronájem nebytových prostor 
kiosku a záchodové buňky na hřišti v Libáni pí M. Smetanové 

• schválení rozpočtových opatření č. 1/2012, 2/2012 a 3/2012 
• schválení provedení rekonstrukce veřejného osvětlení v obci Kozo-

dírky  
• schválení povolení stavebních úprav v kulturním domě pro činnost 

loutkového divadla 
• schválení vstupného na Libáňskou hvězdnou noc 2012 
• schválení uspořádání Vánočního koncertu V. Hybše dne 24. 11. 2012 
• schválení přijetí dotace z rozpočtu Královéhradeckého kraje z Kraj-

ského programu obnovy venkova na úhradu úroků z úvěrů na vybu-
dování infrastruktury ve výši Kč 95.500,– 

• schválení záměru podat žádost o dotaci na projekt „Autobusové ná-
draží v Libáni“ 

• schválení uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě o úvěru č. 545/05/LCD 
s Českou spořitelnou spočívající ve vyjmutí zástavy na obecní dům 
č. p. 17 včetně pozemku parc. č. 334/1 v k. ú. Libáň 

• neschválení záměru prodat rybník ve Zlivi 
• neakceptování nabídky firmy Telefónica Czech Republic na snížení 

nájemného za vysílací zařízení na budově MěÚ Libáň a trvání na stá-
vající smlouvě, která je platná do 31. 5. 2018 

• jmenování Mgr. Ladislavy Hazdrové na pracovní místo ředitelky pří-
spěvkové organizace Základní škola a Mateřská škola Libáň, okres Ji-
čín s účinností od 1. 8. 2012 

• schválení opravy sociálního zařízení včetně rozvodů vodovodního 
potrubí v mateřské školce firmou Sdružení podnikatelů z Chlumce 
nad Cidlinou za částku Kč 65.195,– + DPH 

• odsouhlasení uzavření nájemní smlouvy mezi Technickými službami 
města Libáň a třetí osobou na pozemky parc. č. 1611/4 a 1611/14 –
areál koupaliště 
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• schválení pronájmu rybníku ve Zlivi Českému rybářskému svazu, 
místní organizace Libáň 

• schválení uzavření smlouvy o pronájmu nebytových prostor v č. p. 96 
v ul. T. G. Masaryka v Libáni s Oblastní charitou Jičín a schválení po-
skytnutí Kč 250.000,–/rok na provoz pečovatelské služby Oblastní 
charitě Jičín 

• schválení uzavření smluv o úvěru s Českou spořitelnou 
• schválení úpravy zeleně na náměstíčku Na Ženichově v Libáni firmou 

ALB. zahrady za částku Kč 35.819,–  
• schválení opravy parket v tělocvičně základní školy firmou Parkety 

Stříbrný z Hradce Králové za částku Kč 128.097,– + DPH 
• schválení nákupu elektrického konvektomatu do školní jídelny zá-

kladní školy od firmy Gastroservis – HOFMAN za částku Kč 244.920,–  
• schválení uzavření smlouvy s firmou Tomovy parky na pravidelnou 

roční prohlídku – revizi a komplexní údržbu a opravu dětských hřišť 
v Libáni 

• dále byly projednávány podněty občanů, žádosti o byt, finanční pří-
spěvky, pokácení stromů na obecních pozemcích, pronájmy zasedací 
místnosti atd. 

Vladimíra Klárová 

     Možná si mnozí z Vás pamatují, v jakém neutěšeném kvalitativním 
i organizačním stavu se nacházela naše škola ještě v roce 2005. Pouze 
připomínám, že téma škola bylo v té době diskutováno téměř na všech 
jednáních rady i zastupitelstva města. Chtěl bych touto cestou vyjádřit 
velké poděkování paní ředitelce Mgr. Jitce Šedivé, které se od 1. 8. 2005, 
kdy byla jmenována do funkce, podařilo školu stabilizovat a vrátit jí 
jméno, které si zaslouží. Paní ředitelka, na základě výsledku výběrového 
řízení a vlastního rozhodnutí se tohoto výběrového řízení nezúčastnit, 
ve funkci končí.  
     Chtěl bych jí popřát mnoho dalších úspěchů v její pedagogické práci, 
hodně zdraví a spokojenosti nejen v zaměstnání, ale zejména v rodině. 
     Současně přeji nově jmenované paní ředitelce Mgr. Ladislavě Hazdro-
vé, která byla vybrána na základě výběrového řízení na funkci ředitele 
školy, mnoho pracovních i osobních úspěchů. Vzhledem k tomu, že se 
jedná o dlouholetou učitelku naší základní školy a škola je její srdeční 
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záležitostí, věřím, že se jí podaří udržet naši školu na vysoké úrovni, kte-
rou ostatně všichni rodiče našich žáků očekávají. 

Petr Soukup, starosta 

18. 3. 2012 – přijato oznámení, že v Libáni, ul. Lindnerova, došlo k po-
škození skleněné výplně okna u domu. Tímto jednáním vznikla majiteli 
domu škoda 1000 Kč.  
28. 3. 2012 – bylo přijato oznámení o vloupání do skladovací haly v ob-
jektu bývalých stavebnin v Libáni. Odtud pachatel odcizil kabely. Pacha-
tel tohoto skutku byl zjištěn, kdy se jedná o místního občana.  
29. 3. 2012 – přijato oznámení, že neznámý pachatel odcizil pa-
livové dříví, které bylo v neoplocené zahradě u domu č. p. 399 
v ul. Dukelská. Odcizením dřeva vznikla škoda ve výši 800 Kč.  
31. 3. 2012 – přijato oznámení, že došlo k pokusu krádeže peněz z ban-
komatu v Libáni. Poškozený si při výběru peněz všiml, že okénko pro 
výdej bankovek je překryto plechem o rozměru 194 x 48 mm, černé bar-
vy, jenž byl přilepen oboustrannou lepící páskou a bránil tak řádnému 
vydání bankovek.  
21. 4. 2012 – přijato oznámení, že v Libáni na náměstí Svobody došlo 
k odcizení osobního automobilu Škoda Fabia, registrační značky 
9A3 2304. Odcizením vozidla vznikla škoda 200.000 Kč.  
3. 5. 2012 – přijato oznámení, že došlo ke krádeži slunečníku s nápisem 
Gambrinus, který byl umístěn na zahrádce pohostinství U Koruny v Li-
báni. Odcizením slunečníku byla způsobena škoda ve výši 8.000 Kč.  
27. 5. 2012 – přijato oznámení, že v Libáni, ul. Lindnerova, došlo k po-
škození dvojité skleněné výplně okna u domu. Tímto jednáním vznikla 
majiteli domu škoda 1.500 Kč.  
28. 5. 2012 – přijato oznámení, že v podniku Magna Libáň došlo ke krá-
deži regálových nosníků. Tyto nosníky byly vypátrány ve sběrně dru-
hotných surovin v Bartoušově a vráceny majiteli. Pachatelem tohoto 
skutku je místní osoba. Krádeží nosníků vznikla škoda ve výši 6.715 Kč. 
Dále byly na území města Libáň evidovány čtyři přestupky proti občan-
skému soužití, které byly oznámeny na Městský úřad v Libáni k projed-
nání. 
V případě jakékoliv informace k uvedeným skutkům žádám občany 
o informování policie.                   pprap. Jaroslav Zikmund,  Policie ČR OO Kopidlno 
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Emanuel Bozděch 
kresba Josefa Mukařovského 1887 

VVVVÝROČÍÝROČÍÝROČÍÝROČÍ    

     30. 6. 1992 – před dvaceti lety – byla místními ochotníky, po zrušení 
Osvětové besedy v dubnu 1991, obnovena činnost Ochotnického diva-
delního spolku Bozděch Libáň a to zaregistrováním spolku jako samo-
statné právnické osoby na MV ČR – zájmového sdružení občanů. Tím 
byla zachována tradice ochotnického divadla, jejíž kořeny sahají až 
do roku 1873. V roce 1886 byl v Libáni za-
ložen Sbor ochotníků, z něho posléze při-
činěním Františka Černocha a Josefa Kol-
baby vznikl v roce 1895 SDO Bozděch. 
Mnozí spoluobčané se často ptají, proč 
právě spolek nese toto jméno. Zde je od-
pověď. 
     Zakladatelé spolku tímto chtěli vzdát 
poctu českému dramatikovi, kritikovi 
a novináři Emanuelu Bozděchovi. Ten se 
narodil 21. července 1841 v Praze, napsal 
celou řadu dramat, např. Baron Goertz, 
které také Bozděch nastudoval. V letech 
1869–1876 působil jako dramaturg Proza-
timního divadla, odkud po neshodách 
s režisérem J. J. Kollárem odešel. Měl má-
lo přátel, trpěl depresemi a chronickou nemocí. 10. února 1889 beze sto-
py zmizel, s největší pravděpodobností téhož večera spáchal sebevraždu 
skokem do rozbouřené Vltavy.  
     Spolek téměř každoročně uvádí jednu divadelní premiéru, organizuje 
„dovezená“ divadelní představení, je zřizovatelem Kyzivátovy dechové 
hudby, s níž pořádá tradiční setkání a koncerty, úzce spolupracuje 
s dramatickým kroužkem při základní škole a zkvalitňuje a udržuje 
technické vybavení scény kulturního domu.  
     Toto malé výročí oslavili libáňští ochotníci 22. a 23. června premiérou 
divadelní komedie francouzské autorky Dany Laurentové „Bouřka na 
obzoru“. 

Josef Stránský 
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     V květnových dnech tohoto roku jsme si připomínali 67. výročí ukon-
čení druhé světové války. Jedním z těch, kteří se zapojili do protinacis-

tického odboje byl Miloš Hájek. 
Narodil se 12. května 1921 
v Dětenicích. Jeho dědeček Jo-
sef Semián byl v Libáni cukrá-
řem. Cukrárnu měl na náměstí 
ve vlastním jednopatrovém 
domě. Miloš Hájek v Libáni 
často pobýval. Mezi jeho ka-
marády a přátele patřili Jiří 
Schulmann, František Schul-
mann, Míla Pažout, Miroslav 
Špína, Jiří Heller (ten ho uvedl 
do kruhů židovské mládeže). 
Dále to byli Honza Řezáč, Mi-
loš Pick, Mirek Huňát a Vojta 
Mencl. Poslední tři jmenovaní 
patřili do buňky, která se za-

bývala ilegální činností proti fašistům. V srpnu 1944 byl zatčen gestapem 
a v březnu 1945 odsouzen k smrti. Vykonání rozsudku zabránilo Pražské 
povstání v květnu 1945. Za pomoc pronásledovaným židům byl Jiří Há-
jek izraelskou vládou vyznamenán čestným titulem Spravedlivý mezi 
národy. Po celý další život se věnoval politické a vědecké práci. Patří 
k našim významným českým historikům. Jeho bibliografie obsahuje de-
sítky knih a studií, z nichž mnohé získaly i ocenění v zahraničí. V loň-
ském roce vydal knížku Pamět české levice. Jsou to jeho velmi kritické 
i sebekritické paměti. Zachycují jeho život od dětství až do 90. let min. 
stol. Miloš Hájek se zde zamýšlí nad svým politickým vývojem, který byl 
takovým velkým obloukem. Od levicového radikála, přes reformního 
komunistu, samizdatového autora, signatáře Charty 77, předsedu orga-
nizace Obroda dospěl k součinnosti se sociální demokracií. S vědeckými 
i politickými aktivitami neustal ani ve svém vysokém věku. Jeho paměti 
mají  vysokou hodnotu historickou i mravní. 

Irena Škodová 
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KULTURAKULTURAKULTURAKULTURA    
 

 

ČERVENEC 
 

14. 7. 9. SETKÁNÍ DECHOVÝCH HUDEB v Bystřici – účinkují: 
Kyzivátova dechová hudba Libáň, Plechařinka a Budvarka. 
Začátek ve 13.30 hod. 

14. 7.   2. ročník BABETIÁDY  na hřišti ve Psinicích 
14. – 15. 7.  Kulturní zájezd SDH Libáň naVysočinu a Podyjí 
21. 7. KOZODÍRSKÝ VÝSTŘIK – tradiční hasičská soutěž v netra-

dičních disciplínách 
SRPEN 

 

18. 8.   9. ročník LOUČENÍ S PRÁZDNINAMI ve Psinicích 
25. 8.  BRODECKÉ KLÁNÍ – hasičská soutěž 
25. 8. MEMORIÁL RADKA KYZIVÁTA – žákovský turnaj ve fot-

bale 
ZÁŘÍ 

 

1. 9.  DĚTSKÁ HASIČSKÁ SOUTĚŽ – SDH Libáň na letišti 
8. 9. 2. VÝROČNÍ KONCERT – kostel sv. Jiří ve Psinicích – účin-

kuje ZÁMECKÉ SAXOFONOVÉ KVARTERTO 
 

 

22. 9. MUCICA BOHEMICA s uměleckým vedoucím a dirigentem 
Jaroslavem Krčkem – kostel sv. Ducha v Libáni od 15.00 hod. 

29. 9. POCTA FRANKU SINATROVI – účinkuje Jan SMIGMA–
TOR se skupinu SWINGING TRIO – Dům kultury v Libáni 
od 19.00 hod. 

 

Připravujeme: 
24. 11. Vánoční koncert orchestru Václava Hybše s Pavlínou Břín-

kovou – Dům kultury Libáň od 18.00 hod. 
15. 12. Vánoční koncert Kyzivátovy DH – Dům kultury Libáň 
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      KYZIVÁTOVA DECHOVÁ HUDBA 
                                      a 
OCHOTNICKÝ DIVADELNÍ SPOLEK LIBÁŇ 
           si Vás dovolují pozvat na tradiční 
 

 

9. SETKÁNÍ 
 DECHOVÝCH HUDEB 

14. července 2012 od 13.30 hod. 
 v areálu hřiště v Bystřici u Libáně 

 

****************** 

Naše pozvání na 9. setkání přijaly kapely 
 

BUDVARKA 
PLECHAŘINKA 

KYZIVÁTOVA DH 
 

Dobrá zábava, občerstvení a možná ještě něco navíc je zajištěno. 
 

*************************************** 
 

                                                Mediální partneři 
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     Poctou Josefu Bohuslavu Foerstrovi byla 2. 6. společným koncertem 
Vysokoškolského uměleckého sboru Pardubice a Smíšeného pěveckého 
sboru Salvátor Chrudim pod vedením 
sbormistra Tomáše Žídka ukončena jarní 
část 12. ročníku hudebního festivalu Li-
báňský hudební máj – Foerstrovy dny 
2012. Ve třech koncertech, mimo již uve-
dené pěvecké sbory, se nečetnému libáň-
skému publiku představila 19. 5. zpěvačka 
s nezaměnitelným hlasovým i osobním 
projevem Irena Budweiserová. V podání 
spirituálů, gospelů a blues ji doprovodila skupina Fade in s libáňským 
rodákem, synem soudce bývalého libáňského okresního soudu, kontra-
basistou Vítem Fialou. Druhý koncert byl věnován památce nezapome-
nutelné Edith Piaf, ve kterém její známé šansony v originálním i vlastním 
textu zazněly v podání vynikající české šansoniérky Evy Balejové. Pořad 

byl doplněn uměleckým přednesem z úry-
vků ze životopisné knihy S. Berteautové 
„Edith Piaf“ herečkou Valérií Zawadskou. 
Všechny koncerty jarní části festivalu lze 
hodnotit stejným závěrem: vynikající profe-
sionální a umělecké výkony všech interpre-
tů, skvělá atmosféra a nadšený ohlas pří-
tomných posluchačů na straně jedné, celko-
vě velmi nízká účast publika, zejména pak 

z řad libáňských občanů, pro které je festival pořádán především.  
     Festival pokračuje v měsíci září, tradičně ve „Svatováclavském obdo-
bí“, a to v sobotu 22. 9. v 15 hod. v kostele sv. Ducha koncertem vynikají-
cího hudebního tělesa „MUSICA BOHEMICA“ s uměleckým vedoucím 
a dirigentem Jaroslavem Krčkem a sólisty Annou Hlavenkovou a Karlem 
Kubů. Závěr 12. ročníku Foerstrových dnů 2012 v Libáni je věnován pa-
mátce Franka Sinatry. V koncertu se 29. 9. v Domě kultury v Libáni ve 
skladbách C. Portera, B. Howarda, G. Gershwina, D. Ellingtona, P. Anky 
a dalších autorů představí jazzový a swingový zpěvák Jan Smigmator, 
libáňskému publiku známý z vánočních koncertů orchestru Václava 
Hybše. Doprovázet bude skupina Swinging Trio. 
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     Na oba koncerty si dovolujeme čtenáře 
Libáňských novin i všechny libáňské občany 
opět srdečně pozvat. Hudební festival pořá-
dá Foerstrovy dny – hudbení festival, o.p.s. 
za finanční podpory Města Libáň, Králové-
hradeckého kraje a našich partnerů, kterými 
jsou Nadace Život umělce, Severočeské ko-
munální služby Jablonec nad Nisou a firma 
Aveflor Budčeves.  

Josef Stránský – tajemník LHM–FD 

 

     Ochotnický divadelní spolek BOZDĚCH v kolektivní režii nastudoval 
a v premiéře v pátek 22. 6. uvedl komorní komedii francouzské autorky 
Dany Laurentové „Bouřka na obzoru“. Repríza se uskutečnila hned dru-
hý den, v sobotu 23. 6. a obě představení byla téměř dvěma stovkami di-
váků velice dobře hodnocena. Vyrovnané výkony všech pěti prota-
gonistů, technické a scénické provedení srovnávali někteří z nich 
i s profesionálními scénami. Všem členům spolku, kteří se o představení 
zasloužili a věnovali jeho přípravě značné úsilí i čas jistě patří velké 
uznání. Ohlas a poměrně vysoká účast diváků opět potvrdila, že ochot-
nické divadlo v Libáni má stále dobrou úroveň, a že vedle ostatních kul-
turních aktivit má své trvalé místo v kulturní mozaice našeho regionu. 
Pro úplnost ještě kdo účinkoval: Petr Stránský (Piere – manžel č. 2), Jana 
Kořínková (Marion – manželka Piera), Miroslav Drozen (Francois – 
manžel č. 1), Šárka Janečnová (Julie – dcera Marion), David Pošepný 
(Alexander – snoubenec Julie). Scénu navrhl a vytvořil Josef Stránský, 
efekty a zvuk byly v péči Víta Stránského a text sledovala Jaroslava Va-

níčková. Re-
prízu spolek 
připravuje na 
měsíc říjen. Při-
ložené foto po-
řídil Ing. Josef 
Podkovičák. 

Josef Stránský 
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ZE ZE ZE ZE ŽIVOTA ŠKOLYŽIVOTA ŠKOLYŽIVOTA ŠKOLYŽIVOTA ŠKOLY    
 

     Ve čtvrtek 7. června jsme jeli, my šesťáci a páťáci, na dlouho očekáva-
ný školní výlet. Nejdříve jsme se vydali podívat do Polabského národo-
pisného muzea – skanzenu v Přerově nad Labem. Prováděla nás paní 
průvodkyně a společně jsme viděli 
mnoho krásných chaloupek z 18. 
století, které tam byly přivezeny 
z různých koutů naší země. Měly 
malé místnosti a v nich bylo vidět, 
jak se dříve žilo na vesnici, jaké ná-
stroje lidé dříve používali a jaký mě-
li těžký život.  
     Viděli jsme i starou bednárnu, 
spojenou se starou školou s figurína-
mi školáků i učitele, který používal 
rákosku a oslí lavici, když děti zlobi-
ly. 
     Ve skanzenu to bylo velmi zají-
mavé a pěkné, dozvěděli jsme se 

mnoho z historie života vesnických lidí.  
     Pak jsme nastoupili do autobusu a jeli jsme 
do nedaleké Ostré. Sídlí tam firma Botanicus, 
jejíž součástí je středověká vesnice – tam jsme 
měli nejprve krátkou prohlídku, kde nám prů-
vodkyně ukazovala, jak se vyrábí mýdlo, svíč-
ky, náramky, pečou se perníčky a jak se zhoto-

vuje ručně dělaný papír. Viděli jsme i pštrosa, který běhal v ohradě.  
     Výrobky se kupovaly za groše, 1 groš byl za deset korun, ty jsme si 
koupili v pokladně. Když nám zbyly, dostali jsme zpátky peníze.  
     Také jsme dostali rozchod a mohli jsme si sami vlastnoručně vyrobit 
svíčky, mýdlo, papír a ochutnat středověké speciality.  
     Výlet se nám moc líbil a počasí nám přálo, celý den bylo pěkně teplo 
a ani se nám nechtělo jet domů. 

Kristýna Hakenová, Pavlína Rohlíčková, 6.A 
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     Ve čtvrtek 31. května se od 17 hodin konala v libáňském kulturním 
domě každoroční celoškolní akademie s názvem „Pel–mel TV“, na které 
předvedly svůj talent nejen děti z 1. a 2. stupně základní školy, ale i děti 
z mateřské školy. Ty zahájily akademii tanečním vystoupením na veselé 
písničky. Dále mohli rodiče, příbuzní a kamarádi vidět i tanečnice zum-
by, divadlo Kocourkov v podání dramatického kroužku, veselou pohád-
ku o indiánu Pípsilovi, kterou nacvičili žáci 2. třídy, nebo soutěž máme 
talent v 5. třídě.  
     Děti z 2. třídy nám též 
zazpívaly, mohli jsme se 
zaposlouchat do zvuků 
flétniček, zúčastnili jsme 
se koncertu Beatles live. 
Také jsme byli svědky 
zahájení olympiády 
v Londýně, kde jsme 
mohli sledovat přímý 
přenos z klání českých 
gymnastek na kladině.  
     A nakonec přišli 
dlouho očekávaní „Borci na konci“ – žáci deváté třídy, kteří zatancovali 
v souboji generací a pak se rozloučili se školou tklivou písní Michala Da-
vida Nesnáším loučení. A tím rozplakali nejen svoji třídní učitelku, ale 
i mnohé diváky.  
     A tak nezbývá, než poděkovat všem, kdo si našli čas a přišli se na nás 
podívat a podpořit všechny účinkující. Věřím, že odcházeli velmi spoko-
jeni.                                                                                           Karolína Čápová, 9.A 
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     Tak, a je to tady! Po devíti le-
tech, které se možná kdysi zdály 
nekonečné, ale teď vidíme, že 
utekly jako voda v horském poto-
ce, nadešel pro nás, deváťáky, čas, 
kdy se máme s libáňskou školou 
rozloučit. Po celá ta léta nám byla 
druhým domovem, pro některé 
možná ještě více. 
     Školní docházkou jsme strávili 
většinu našeho dosavadního ži-
vota. Ve škole jsme asi poznali 
i nějaké nepřátele, ale většina se 
stala našimi přáteli, ať už to byli 
spolužáci nebo třeba i učitelé. Za-
žili jsme zde mnoho veselých pří-
hod, zábavných hodin a ještě zá-
bavnějších přestávek. Vídali jsme 

se prakticky každý den a třída se pro nás stala něčím jako rodina. 
     Teď už nám ale zbývá jen pár posledních hodin, pak se rozloučíme 
a třeba už se neuvidíme. Určitě si budeme navzájem chybět, ona nám 
nakonec bude chybět škola celá, i když si to teď nechceme přiznat. Takže 
nakonec musím říct: „Libáňská školo, bude se nám po tobě stýskat!“ 
 

 

 
Eliška Linhartová, 9.A 
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Základní škola a Mateřská škola Libáň,  
okres Jičín, ve spolupráci s o. s. SRPLŠ 

předkládá nabídku zájmových kroužků, které se chystají na školní rok 
2012/2013. Nabídka vybraných kroužků platí nejen pro žáky, ale i pro 
jejich rodiče, případně pro další zájemce. 
Kroužek Vedoucí  

Francouzský jazyk Mgr. Dana Fialová 

Ruský jazyk Mgr. Dana Fialová 

Literárně–výtvarný Mgr. Dana Rolfová 

Flétna Mgr. Stanisava Kosinová 

Školní časopis Mgr. Lenka Minaříková 
Gymnastika – dívky Mgr. Martina Čapková 

Zpívánky Mgr. Lenka Mlýnková 

Výtvarné hrátky Mgr. Lenka Mlýnková 

Keramika Bohuslava Charamzová 

Atletika Mgr. Martina Čapková 

MPF Mgr. Lucie Borecká 

Florbal Mgr. Lucie Borecká 

Německý jazyk Mgr. Vratislav Lazák 

Jazykové chvilky (logoped. cvičení) Mgr. Stanislava Košková 

Psaní na PC všemi deseti (děti i dosp.) Mgr. Lenka Mlýnková 

Práce na PC (děti i dospělí) Mgr. Petr Stránský 

Dramatický kroužek Mgr. Petr Stránský 

Studentské divadlo Mgr. Petr Stránský 

Volejbal Mgr. Petr Stránský 
 

Sláva, nazdar výletu…  
Opět se nám přiblížil konec školního roku, doba školních výletů a nám 
přibyla starost navíc, kam se letos s dětmi podíváme. Bude to zoologická 
zahrada, zámek s velkou zahradou nebo přírodní stezka? První velkou 
otázkou, která před námi stojí, je výběr vhodné lokality. Při výběru mu-
síme dbát na bezpečnost místa, kam se chceme podívat. Vždy bychom 
prostě měli vědět, kam jedeme, jak to tam vypadá. Uvažujeme také o cíli 
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našeho výletu, aby to nebylo pro děti složité nebo aby se nenudily. Jistě 
není vhodné vybírat výlet podle klíče „tady jsme ještě nebyli, tak hurá 
tam“, ale zvážit, co na vybraném místě můžeme zažít. Jednoho rána 
vběhl do třídy „Sluníček“ Lukášek a všem hlásil, že byl na pěkném výle-
tě, kde se doslova „vyřádil“. Mluvili jsme s jeho maminkou, která nám 
jeho slova potvrdila, a bylo po starosti. Pojedeme do „Rodinného zábav-
ního parku Tongo“ v Hradci Králové. Prospekt jsme viděli, zmínka byla 
i na internetu. Velké těšení se může změnit v ještě větší zklamání, pokud 
vše necháme na poslední chvíli. Je nutné výlet objednat a ověřit všechny 
potřebné údaje. 16. 5. 2012 ve středu ráno v 7.30 hodin byl naplánován 
výlet. Děti se scházely s batůžky na zádech natěšené a zvědavé, co je če-
ká. Maminky jim přichystaly jídlo a pití na celý den. Mateřská škola byla 
uzavřena, protože všichni jeli na výlet s námi. Autobus byl přistaven 
a řidič Libor Košvanec nás s úsměvem vítal. Obě cesty proběhly 

v pohodě, měl pochopení i pro za-
stávky, které malé děti vyžadují. Za 

to mu patří od nás poděkování. 
Konečně jsme byli na místě. Co je 
Tongo? Je to jedinečný zábavní 
park pro celou rodinu, školku 
apod. V hale se na ploše 2.915 m2 

nachází spousta atrakcí, které 
nabízejí nezapomenutelné zážit-
ky pro děti. Každá z nich před-
stavuje jiný ostrov v oceánu. Za jediný den tak můžete spolu s dětmi na-
vštívit korálové ostrovy, ostrov s vulkánem, potkat se s chobotnicí a žra-
lokem, vylézt na útes, spřátelit se s rybkou Nemo a stát se účastníkem 
pirátské bitvy. Děti i my jsme byli z výletu nadšené. Proč? Tongo přináší 
možnost prožít za každého počasí den plný zábavy, pohybu a nejrůzněj-
ších her. Na společných výpravách si najdou nové kamarády, při překo-



 

 

 

Libáňské noviny č. 63 
 - 20 - 

 

návání překážek si zvýší své sebevědomí. Zde se fantazii žádné meze 
nekladou. Dobrodružství, zábava, pohyb…  
     A na co před výletem nezapomenout? Určitě na dobrou náladu, chuť 
poznávat nové věci, na spoustu trpělivosti, pozornosti a ani na chvíli ne-
nechat nikoho bez dozoru. I když nás výlety a jiné školní akce stojí hod-
ně energie, vždyť starost o 47 dětí a mezi nimi hodně tříletých 
a čtyřletých, je opravdu náročná. Když se vracíme zpět, vše z nás opad-
ne. Strach i únava, protože vidíme veselé a spokojené děti a to přece stojí 
za to. 

kolektiv učitelek MŠ Libáň 

 
 

SRPLŠSRPLŠSRPLŠSRPLŠ    

     14. 6. 2012 se uskutečnil tajný výlet do zábavného parku Tongo 
v Hradci Králové pro děti navštěvující zájmové kroužky v naší škole. Dě-
ti od 1. až do 9. třídy byly výletem bez výjimky nadšeny. Mohly napří-
klad vylézt na sopku, která může každou chvíli vybouchnout, zaskákat 
si na trampolínách, zařádit si ve vlnobití, prolézt obrovským labyrintem 
prolézaček a popřípadě si zahrát fotbal, košíkovou, ping-pong nebo ku-
lečník. Výlet se vydařil a děti se jistě těší na další překvapení, které jim 
připravíme v příštím školním roce. 

za SRPLŠ Pera Urbanová 
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KNIHOVNAKNIHOVNAKNIHOVNAKNIHOVNA    

 

 
 
 

     Pondělí 18. června 2012 bylo pro naši knihovnu slavnostní a velmi dů-
ležité. Na tento den bylo naplánováno přijetí nových malých čtenářů 
z první třídy libáňské základní školy za čtenáře knihovny. S přípravami 
jsem začala hned na začátku školního roku registrací knihovny do pro-
jektu „Už jsem čtenář – knížka pro prvňáčka“ orga-
nizovaného SKIP ČR (Svazem knihovníků a infor-
mačních pracovníků České republiky). Podmínky 
projektu, že knihovna je členem SKIP, a že pracuje 
s žáky nad rámec obvyklých knihovnických činnos-
tí, jsme splnili. S celou třídou jsme se scházeli na be-
sedách v knihovně a díky tomuto projektu jsem zís-
kala pro nové čtenáře zcela originální a jedinečnou 
knihu Školníci. Je určená pouze pro děti přihlášené 
do projektu v letošním roce, napsal ji Miloš Kratochvíl a ilustracemi 
ji podpořila Renáta Fučíková. Jako správná knihovnice jsem si tuto vtip-
nou a čtivou knihu hned přečetla a jsem přesvědčená, že se bude dětem 
líbit. Již v počátku, když jsem se dozvěděla, že knihu pro prvňáčky bude 
psát právě pan Kratochvíl, tak jsem mu hned zavolala a domluvila s ním, 
že by na naše pasování prvňáčků přijel a osobně tak děti pasoval na rytí-
ře–čtenáře knihovny a vedl s nimi besedu. Měla jsem velkou radost, 
že k nám přijede spisovatel, autor mnoha půvabných a vtipných knih 
pro děti a navíc sám autor knihy, kterou děti dostanou. Leč pan Krato-
chvíl onemocněl a bylo mu doporučeno, aby zvolnil svoje pracovní tem-
po. Proto musel bohužel naše plánované setkání zrušit. Byla jsem z toho 
velmi zklamaná. Přesto jsem musela hned organizovat návštěvu jiného 
zajímavého hosta, aby měly děti na tento svůj den krásnou vzpomínku. 
Pro letošní podzim jsem měla předjednáno s neméně oblíbenou spisova-
telkou dětských knih, s paní Ivonou Březinovou, že by přijela na besedy 
do Libáně. Naší knihovně se totiž podařilo pro tento rok z dotačního 
programu Knihovna 21. století, určeného pro profesionální knihovny, 
získat od Ministerstva kultury dotaci na projekt Besedující knihovna. 
A tak jsem ani ne měsíc před pasováním napsala paní Březinové a ta mi 
hned ochotně přislíbila účast. Dokonce měla volný termín na náš pů-
vodně naplánovaný den 18. června. Spisovatelka Březinová byla sama 
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v roce 2004 pasována na rytířku Řádu krásného slova. Napsala přes pa-
desát knih nejen pro prvňáčky, předškoláky, starší školáky, ale také pro 

–náctileté. I proto jsem se ještě rozhodla využít její přítomnosti k tomu, 
abych pozvala na besedu obě osmé třídy libáňské školy, kterým před-
staví „Holky (ale i kluky) na vodítku“. Po zajištění hosta už stačilo „pou-
ze“ vytisknout pasovací glejty, vystavit průkazky do knihovny, objednat 
záložky do knih, zaslat vyhodnocení projektu „Už jsem čtenář – knížka 
pro prvňáčka“ a počkat na zaslání knížek, domluvit podrobnosti s paní 
učitelkami ve škole, zajistit na městském úřadu obřadní místnost, donést 
do školy všechny knihy od paní Březinové, co v knihovně máme, aby si 
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je žáci přečetli atd… 
    Ráno toho slavnostního dne začínalo pro paní Březinovou i pro mě br-
zo, abychom se už v půl osmé sešly v Mladé Boleslavi. Tam spisovatelka 
vystoupila z pražského autobusu, s batohem plným svých knih a já jsem 
si ji odvezla k nám do Libáně. Přesně na osmou hodinu jsme to sice ne-
stihly, ale desetiminutové zpoždění nám osmáci jistě prominuli. Paní 
spisovatelka nijak neotálela a hned po příchodu do krásného obřadního 
sálu se profesionálně ujala slova. Začala povídat o svých knihách „Holky 
na vodítku“, které jsou o dívkách 
Martině, Alici a Ester, z nichž každá 
bojuje s nějakou závislostí. Martina 
s bulimií, Ester se závislostí na hra-
cích automatech a Alice s drogami. 
Téma to bylo velmi zajímavé, poučné 
i odstrašující. Paní Březinová se rov-
něž zmínila o svých knihách „béčko-
vé“ řady (to podle písmena, kterým 
začíná název každé knihy). Ty propo-
juje parta mladých lidí, kteří se na 
svých cestách blíže seznamují s ně-
kterým známým spisovatelem. Po 
krátké přestávce přišli prvňáčci 
a pozvala jsem také druháky. Nejdří-

ve 
se 

spi-
sova
vatel

tel-
kou 

besedovali o tom, jak vzniká kniha 
a paní Březinová jim přečetla ukázku ze 
své knihy „Kluk a pes“. Na konci bese-
dy jsme ještě stihli vyhodnotit čtenář-
skou soutěž, kterou vyhlásila paní uči-
telka Rosenkranzová pro druhou třídu. 
V září ode mě děti  dostaly Čtenářské 
pasy, do kterých si zapisovaly přečtené 
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knihy a hodnotily, zda se jim knížka lí-
bila. Z rukou paní spisovatelky tedy 
převzal diplom Matěj Švorc za 4. místo 
a 9 přečtených knih, Anetka Ragulíková 
(ta byla bohužel nemocná)  za 3. místo 
a 11 přečtených knih, Adélka Kouklová 
za 2. místo a 21 přečtených knih a Te-
rezka Hlaváčková za 1. místo a 31 pře-
čtených knih. Výhercům jsem předala 
knihu. Potom nás druháci opustili a to 
už se začali do místnosti trousit rodiče 
na vyvrcholení slavnostního dopoledne, 
na samotné pasování prvňáčků na rytí-
ře–čtenáře knihovny. Dostavila se také 
celá devátá třída i s třídní učitelkou Hazdrovou, aby alespoň svojí pří-
tomností podpořili své malé kamarády, kterým jako nejstarší byli po celý 
rok patrony. Paní  Březinová se ještě rychle stihla převléknout do krás-
ných dobových šatů, vzít si dlouhý, těžký, dřevěný meč a mohli jsme, 
pod dohledem pana starosty Soukupa, začít. A tak po mém zahájení 
mohl starosta děti přivítat, stejně tak, jako je přivítal na začátku školního 
roku 1. září ve škole. Tehdy jim přečetl pohádku, dnes děti četly jemu. 
Tím zároveň složily zkoušku a dokázaly všem, že se naučily číst a mo-

hou se opravdu stát čtenáři knihovny. 
Četlo se z knihy paní Březinové Med-
vídek – kdo si se mnou bude hrát? 
Zkoušku opravdu všichni úspěšně 
složili, ačkoliv neměli text nacvičený 
a četli ho poprvé. Teď už mohlo nastat 
jen odměňování dětí za celoroční sna-
žení ve škole. Předstupovaly po jed-
nom před paní Březinovou, která po 
přečtení pasovací formule každého 
pasovala na čtenáře či čtenářku. Kaž-
dému jsem předala pasovací glejt, 
průkazku do knihovny, která je do 
konce tohoto roku zdarma a záložku 
do knihy, jako nezbytnou pomůcku 
každého čtenáře. Starosta nakonec 



 

 

 

Libáňské noviny č. 63 
 - 25 - 

 

předal každému knihu Školníci a slavnost byla ukončena společnou fo-
tografií se spřátelenou devátou třídou. Obrázek je na druhé straně obál-
ky tohoto čísla novin. Děti si mohly navíc koupit knihy od paní Ivony 
Březinové a nechat si je podepsat i s věnováním přímo od spisovatelky. 
Mně pak už nezbývalo nic jiného, než všem moc poděkovat za krásné 
dopoledne a paní spisovatelce popřát mnoho nápadů pro další zábavné 
knížky a vyprovodit ji k autobusu na zpáteční cestu domů. Pak už jsem 
se mohla jenom spokojeně radovat z nových zážitků a přírůstku čtenářů. 
 

Lucie Hlaváčková 

UPOZORNĚNÍ: MĚSTSKÁ KNIHOVNA LIBÁŇ  

bude o prázdninách z důvodu dovolené 

UZAVŘENÁ 

2. července 2012 – 4. července 2012 

30. července 2012 – 17. srpna 2012 

     Takhle nějak v roce 2010 ohlašovaly první články záměr BMW vstou-
pit na automobilový trh se sériovými elektromobily. Touto dobou se ob-
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jevovaly první koncepty, které podtrhovaly vážný záměr automobilky 
zhotovit použitelný vůz pro městské a příměstské oblasti, který bude 
využívat pouze elektropohon a nové konstrukční materiály, zajišťující 
bezpečnost a nízkou hmotnost. Záměrem bylo zkonstruovat elektromo-
bil z kompozitů na bázi karbonu nebo skelných vláken. Tím se otevřela 
šance pro systémové a inovativní dodavatele v oblasti vstřikování plastů 
participovat na vývoji koncepce takového vozu a poté i připravit vše po-
třebné pro sériovou výrobu. Nikoho by při čtení prvních článků o zámě-
ru BMW a zhlédnutí obrázků prvních konceptů nenapadlo, že právě 
závod v Libáni bude jedním z těch, kde se bude vyvíjet a vyrábět klíčový 
komponent pro tento vůz.  
     V té době jsme těžili ze vstupu Magny do Cadence Innovation a ze 
zkušeností, které jsme získali v rámci inovací při výrobě hybridních pá-
tých dveří pro zákazníka Škoda. V témže roce jsme byli nominováni na 
výrobu prototypu pátých kompozitních dveří a v r. 2011 – po úspěšném 
představení a ověření patentového řešení – jsme byli jako závod, který je 
součástí Magna Bohemia, pověřeni výrobou sériových dílů. S ohledem 
na rozsah inovace jak samotného výrobku, tak i technologického procesu 
jsme zároveň získali 13. května 2012 schválenou dotaci z EU v rámci 
programu OPPI. Tento nový výrobní program vyžaduje nemalé inves-
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tiční výdaje do nové výrobní haly, jejíž stavba byla zahájena 4. červ-
na 2012, a unikátní technologické lepicí linky, která bude zajišťovat lepe-
ní všech komponentů, kompozitních materiálů a konečnou kompletační 
montáž pátých dveří. Získáním tohoto projektu se výrazně mění výrob-
ková strategie závodu, kdy už nejde pouze o vstřikování plastů či výro-

bu jednotlivých komponentů, ale je vyráběn 
celý modul. Zároveň po téměř dvaceti letech 
orientace na jednoho zákazníka (Škoda Auto) 
získává závod Libáň dalšího významného zá-
kazníka, který po zahájení sériové výroby od 
září 2013 přispěje ke zvýšení tržeb závodu 

a bude tvořit asi jednu třetinu tržeb celkového obratu závodu Libáň. 
Josef Beran, ředitel závodu Magna 

 

MÍSTNÍ SPOLKYMÍSTNÍ SPOLKYMÍSTNÍ SPOLKYMÍSTNÍ SPOLKY    
 

 

Akce, které se již konaly:  
 

• 25. 2. byla beseda se starostou města 
Libáň panem Petrem Soukupem, který 
odpovídal na dotazy občanů 

• 10. 3. se konalo slavnostní posezení 
u příležitosti MDŽ. Pro všechny pří-
tomné bylo připraveno občerstvení ve 
formě chlebíčků, jednohubek a zákus-
ků. Všechny ženy obdržely červený 
karafiát. 

• 21. 4. byl proveden sběr železného 
šrotu 

• 30. 4. proběhlo pálení čarodějnic a po-
sezení s opékáním párků 

• 5. 5. se uskutečnil 2. ročník 
BRAMBORÁKIÁDY. Do soutěže se 
přihlásilo 9 účastníků. I přes nepřízni-
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vé počasí se akce zúčastnilo asi 80 hodnotících 
• 9. 6. se měla konat hasičská soutěž, která byla 

z důvodu konání okresní hasičské soutěže zru-
šena 
 

Akce, které připravujeme:  
 

• 14. 7. se uskuteční 2. ročník BABETIÁDY. Proto 
zveme majitele mopedů a babet, aby se této za-
jímavé vyjížďky zúčastnili 

• 18. 8. se bude konat největší akce v tomto roce, 
a to již 9. ročník Loučení s prázdninami na téma 
„VZHŮRU NA PALUBU“. Akce se uskuteční 
ve Psinicích na hřišti od 13 hodin a rádi zde 
uvítáme malé i velké námořníky, piráty atd. Pro děti budou opět připra-
veny různé soutěže, tradiční lanovka a také bude něco i pro dospělé. 
Zveme všechny děti s rodiči, babičky, dědečky a ostatní občany. 

• 8. 9. připravujeme 2. výroční koncert v  kostele sv. Jiří ve Psinicích 
za SDH Psinice Petr Sajdl 

 

     Dne 21. 4. 2012 jsme uskutečnili rybářské závody v přívlači na pstru

hové vodě ve Starých Hradech pod názvem „Starohradský pstruh“. 
     Tento již 7. ročník proběhl výjimečně i za účasti pozvaných hostů. 
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Hosté přijeli z Litomyšle, Mladé Boleslavi, Jičína a také dalekého Brna. 
Závodů se celkem zúčastnilo 15 závodníků. Do vody bylo vysazeno 
60 kg pstruha duhového a průměrné hmotnosti 0,40 kg.   
     Závod proběhl dvojkolově, po sečtení bodovacích lístků závěr zněl 
,,uloveno 121 kusů“, což si myslím, že je docela slušný počet ryb. Našli 
se ale i jedinci, kteří za dvě kola neulovili ani „šupinu“.  
     První místo, putovní pohár a další velice hodnotné ceny vyhrál pan 
Hanuš z Mladé Boleslavi. Ale ani poslední p. Müller z Jičína nepřišel 
zkrátka a cenu si také odnesl.   
     Počasí nám přálo, a tak nálada i parta závodníků byla výborná. Ob-
zvlášť klobásy, dozlatova upečení pstruzi a vychlazené pivo chutnali 
výborně, za což patří dík p. Dvořákovi a p. Vernerovi, kteří se starali 
o občerstvení, aby závodníci nestrádali hlady a žízní.  
     Touto cestou bych rád poděkoval sponzorům za velice hodnotné ce-
ny. Byli to Radnice Libáň pí Švorcová, Rybářské potřeby Mladá Boleslav 
pí Křepelková, Rybářské potřeby Jičín p. Miřetínský, Herna Jabas 
p. Janeba. 
     A nesmím opomenout ani p. M. Klára a p. P. Janáska, kteří vše dů-
kladně zdokumentovali svými fotoaparáty.   
     Velký dík patří všem, kteří přiložili ruku k dílu, aby se tento závod 
mohl uskutečnit, a již dnes se těšíme na 8. ročník za rok.  
 

 

hospodář pstruhové vody Miroslav Maštálka, Libáň 
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Z HISTORIEZ HISTORIEZ HISTORIEZ HISTORIE    

1722 – před 290 lety 
Byla města císařským patentem vyzvána, aby prokázala, že mají hrdelní 
právo. Protože Libáň před 62 lety vyhořela a za třicetileté války bylo 
město od Švédů zruinováno, postačily jako doklad dva majestáty císaře 
Maxmiliána II. a hrdelní právo jí bylo ponecháno. 
 

1812 – před 200 lety 
Do Libáně přirazil pluk Bellegarde i s dělostřelectvem a zůstal ve městě 
několik dní. Třetí den dorazil i pluk Stuart, který zde pouze nocoval. 
 

1862 – před 150 lety 
Dne 26. února se všude mělo podle nařízení oslavovat vydání ústavního 
patentu o rovnoprávnosti národností, který ani po 16 měsících nebyl rea-
lizován a vůbec se nešetřilo rovnoprávnosti Čechů. Konsistoř nařídila 
oslavné služby boží a jejich povinnou návštěvu, ale lidé se jich nezúčast-
nili a učitel nemohl sehnat muzikanty. 
 

1867 – před 145 lety 
Na náměstí byla postavena kameníkem Čeňkem Johnem z Újezda nová 
kamenná kašna. Uprostřed byl sloup s hlavou lva. 
 

1882 – před 130 lety 
Začalo se se stavbou železniční vlečky do cukrovaru. 
 

1892 – před 120 lety 
V tomto roce se mělo v okolí Libáně konat veliké závěrečné cvičení za 
přítomnosti císaře Františka Josefa, který měl bydlet na zámku 
v Dětenicích. Všechny přípravy na uvítání mocnáře byly vykonány, cvi-
čení se však neuskutečnilo. 
 

1897 – před 115 lety 
23. července byla v Libáni povolena lékárna. Prvním lékárníkem byl její 
iniciátor PhMr. Jan Nosek. 
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1907 – před 105 lety  
V Lípách byly zakoupeny pozemky na nový komunální hřbitov 
(3.590 čtv. sáhů). 
 

1922 – před 90 lety 
Vznikla československá církev a byla založena tělocvičná jednota Orel. 
 

1937 – před 75 lety 
Osmičlenný trubačský sbor I. okrsku hasičské župy (první v republice) 
vystoupil na výstavě v Mladé Boleslavi. 
 

1952 – před 60 lety 
V Libáni bylo zrušeno velitelství SNB. 
 

1957 – před 55 lety 
V kulturním domě byla vyměněna okna a zřízen byt pro hostinského. 
 

1992 – před 20 lety 
Byl zrušen název školy Miloše Krásného. 
 

1997 – před 15 lety 
16. června proběhly v Libáni mimořádné volby do obecního zastupitel-
stva – starostou byl zvolen Jan Šesták, místostarostou Josef Stránský. Za-
stupitelstvo bylo sedmičlenné. Původně byly volby vyhlášeny již na 
18. ledna 1997, ale byl navržen pouze jeden kandidát ze stanovených 15. 
Proto byly 
odloženy na 
výše uvede-
ný termín. 
 

2002 – před 
10 lety 
Libáňská de-
chová hudba 
Václava Ky-
ziváta spolu 
s pražskými 
mažoretkami 
naše město 
počátkem 
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srpna reprezentovala na „levandulovém festivalu“ v jihofrancouzské 
Provenci, ve městech Valreas a Digne. 

z kronik vybral a volně zpracoval Josef Stránský 
 

POVĚSTI Z LIBÁŇSKAPOVĚSTI Z LIBÁŇSKAPOVĚSTI Z LIBÁŇSKAPOVĚSTI Z LIBÁŇSKA    

     Jižně od Psinic na potoku Bystřice je vesnička Křešice. Zde bývala ve-
dle velkého rybníka tvrz. Ves v 16. století náležela Albrechtu Lhotickému 
ze Lhotic, pak Sekérkům ze Sedčic a od nich ji koupil Petr Rašín 
z Ryzenburku a připojil ji ke Starým Hradům. Vesnice za třicetileté války 
úplně zpustla a teprve v roce 1705 tu vzniklo pět čísel.  
     Býval zde veliký rybník a u něho v dávných dobách stával mlýn. 
Ve mlýně bylo stále dosti práce, takže mlýnské kameny se často opotře-
bovaly a musely se znovu křesat. Mlýn býval v těchto končinách jedi-
ným stavením.  
     Do těchto míst vstoupil jednou pán, aby půdu ležící ladem a porost-
lou lesem zabral a rozdělil mezi své lidi. Přišel právě, když mlynář byl 
v plné práci a křesal mlýnský kámen.  
     Když pán založil v těchto místech vesnici, dal jí na památku toho, co 
při svém vstupu napoprvé uviděl, prý jméno Křešice.  
     Ale štěstí tato ves neměla, jak jsme poznali shora.  
     „Křešice“ Vacek ČCM 1840, II., str. 138. Ale J. Veselý ve Výroční zprávě 
roku 1931–32 na str. 4 uvádí: Křešice, kdysi Křešici, čeleď Křešova. Jména osob-
ní Křeš, Křešina atd. jsou asi domácké obměny Křesomysla nebo Křesoslava. Ko-
řen křeš- jako ve slově křísi, stč. Křiesiti, tedy nikoliv křesati, jak vykládá pověst. 
Pozn.: „Křešice, ves při rybníku t. jména, hejtm. Jičín, okr. fara a pošta Libáň, 
mlýn, bažantnice a myslivna. Při rybníce nepatrné stopy po někdejší tvrzi, 
o jejichž majetnících ničeho známo není. Ve válce 30leté ves spálena, teprve 
r. 1705 postaveno tu 7 stavení“. Ottův slovník naučný, r. vydání 1900. 

     V místech nynější osady stála kdysi skála a v ní jeskyně. A v té jeskyni 
vídali lidé každý rok před vánocemi černou kozu. Měla ohnivé oči, jazyk 
jako plamen, jiskry z něho jen pršely. Kdo kozu spatřil, toho potkalo 
v brzku neštěstí. Proto se lidé jeskyni vyhýbali a po cestě kolem jeskyně 
nechodili. 
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     V blízké vsi žil srdnatý chlapík, který si umínil, že krajinu zbaví té 
příšery. Slyšel, že chce-li někdo, aby mu strašidlo neublížilo, ať si vezme 
lískový prut v kostele posvěcený, do něhož jsou vřezány tři křížky. 
Opatřil si takový prut a den před Štědrým dnem šel ke skále. Koza stála 
před jeskyní a hleděla krotce. Nežli ho napadlo kozu šlehnout, ozvala se 
lidským hlasem:  
     „Neboj se, neublížím ti. Můžeš mi prokázat velikou službu, chceš-li. 
Sejdi k patě skály a tam najdeš starý křížek kamenný, mechem zarostlý. 
Vyzvedni jej, očisti a přines k jeskyni. Postav jej ke vchodu a tak mne vy-
svobodíš ze zakletí“.  
     Srdnatý chlapík se nic nezdráhal a učinil, jak koza chtěla. Sešel ze ská-
ly, našel křížek, očistil a omyl jej a přinesl pak nahoru. U vchodu do jes-
kyně našel vhodnou jamku a tam křížek zasadil. V té chvíli se strhl 
v jeskyni hřmot, jako když se kamení řítí, koza zmizela a ze skály vylétl 
černý motýl. U vchodu do jeskyně spatřil mladý člověk ležet kozí rohy, 
ale byly zlaté. Měl je za odměnu.  
     V místě, kde se koza zjevovala ve skalní díře, vznikla později vesnice, 
která dostala jméno Kozodírky. 

 J. Wenig: České pověsti 
Pozn.: „Kozadírky – nyní Kozodírky, osada v Čechách, hejt. Jičín, okr. fara, poš-
ta Libáň, při rybníku toho jména… Osada založena poč. 18. století. Blízká louka 
Lopuc nebo Lopouč nám zachovala jméno bývalé vsi a sídla panošího Kašpara 
z Lopouče, jenž se zúčastnil sněmu čáslavského r. 1440.“ Ottův slovník naučný 
z r. 1889. 

vybral a poznámkami doplnil Josef Stránský 
 

SPORTSPORTSPORTSPORT    
 

     Pro příznivce stolního tenisu přinášíme krátké, ale radostné shrnutí 
uplynulé sezóny stolních tenistů, kteří reprezentují a zviditelňují naše 
město Libáň, a to sezóny, která byla nejúspěšnější za poslední dlouhá lé-
ta. 
     Žáci v sestavě Dominik Kuzma (71,9 %), Jakub Sekyra (70,1 %), Filip 
Skořepa (53,8 %) a Dominik Srb (který doplňoval), vybojovali úžasné tře-
tí místo za týmy Jičína a Lázní Bělohradu. Potvrdili umístění ze základní 
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skupiny a v play-off vydřeli bronzovou medaili před Radimí, za kterou 
hrál nejúspěšnější hráč soutěže Jan Míka. Tento úspěch je příslibem do 
další sezóny i proto, že v této úspěšné sestavě mohou reprezentovat naše 
město i další rok 2012/2013. A to je vše k žákům, se zvoláním „HOŠI 
DĚKUJEME!“ 
     Muži v sestavě, které velmi pomohl návrat Jana Čapka, nastupovali 
do zápasů ve složení Vlastimil Horák (82,7 %), Jiří Vaníček (77 %), Josef 
Mádlo (60 %), zmíněný Jan Čapek (50 %), doplňovali Václav Jakoubek 
a Pavel Verner, obsadili druhou příčku za oddílem z Lázní Bělohradu, 
které jsme jako jediní v soutěži dokázali porazit. Stříbrné medaile pro 
Libáň, které se čekaly spíše u třetího Jičína nebo čtvrtého Kopidlna nás 
těší dvojnásob.  
     Na závěr nutno poděkovat všem, kdo nám kolem dění ve stolním te-
nisu pomáhají nejen fyzicky, ale i těm, kdo v dobré mysli prožívají náš 
sport. Dále chci upozornit na informativní vitrínu vedle kadeřnictví paní 
Švorcové na náměstí, kde můžete sledovat naše dění. Za její vedení dě-
kuji Jindrovi Sekyrovi a Mirkovi Skořepovi.  
     Za nás stolní tenisty Vás všechny zdraví s přáním hezkých dnů 

Vlastimil Horák 
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TABULKA 

1. TJ Jičín B 10 10 0 0 0 85:15 30 
2. TJ Lázně Bělohrad A 10 9 0 1 0 77:23 28 
3. TJ Sokol Libáň A 10 7 1 2 0 68:32 25 
4. TJ Sokol Radim A 10 5 3 2 0 63:37 23 
5. TJ Sokol Valdice A 10 4 2 4 0 54:46 20 
6. TJ Sokol Kopidlno A 10 4 1 5 0 44:56 19 
7. TJ Sokol Stará Paka A 10 3 3 4 0 53:47 19 
8. TJ Jiskra Hořice A 10 4 0 6 0 39:61 18 
9. TJ Sokol Chomutice A 10 2 0 8 0 30:70 14 
10. TJ Sokol Rovensko p. Tros. A 10 1 0 9 0 15:85 12 
11. TJ Sokol Úbislavice A 10 1 0 9 0 22:78 12 

 

 

TABULKA 
1. TJ Lázně Bělohrad A 22 19 1 2 0 279:117 61 
2. TJ Sokol Libáň A 22 16 3 3 0 239:157 57 
3. TJ Jičín B  22 16 0 6 0 236:160 54 
4. TJ Sokol Kopidlno A 22 14 2 6 0 232:164 52 
5. TJ Jiskra Hořice B 22 13 2 7 0 223:173 50 
6. TJ Sokol Valdice B 22 11 3 8 0 232:164 47 
7. TJ Sokol Popovice A 22 8 4 10 0 206:190 42 
8. TJ Nová Paka C 22 7 5 10 0 182:214 41 
9. TJ Sokol Železnice B 22 6 3 13 0 167:229 37 
10. TJ Sokol Rovensko p. Tros. A 22 4 1 17 0 120:276 31 
11. TJ Sokol Lány A 22 2 4 16 0 140:256 30 
12. TJ Sokol Stará Paka A 22 1 2 19 0 120:276 26 
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     Pečlivě sleduji situaci nakládání s tříděným komunálním odpadem, 
ale i třídění jako takové. Situaci sleduji nejen z důvodu ekonomického, 
neboť třídění opravdu město něco stojí, ale i proto, abych si udělal obrá-
zek o tom, jací lidé v našem městě žijí. Velmi mě zaráží, že opakovaně 
jsou ukládány do kontejnerů na papír a PET lahve i odpady, které nemají 
s těmito komoditami nic společného. Mohu zcela odpovědně říci, že nej-
větší problém je na stanovištích kontejnerů na náměstíčku Na Ženichově. 
Každý týden jsou kontejnery plné komunálního odpadu a to mnohdy 
nechutného. Rovněž mohu konstatovat, že podle charakteru odpadu se 
v žádném případě nejedná o sociálně slabé občany, kteří by neměli na 
vlastní popelnici. Na jedné straně se snažíme toto prostředí, které bylo 
v minulosti nejšpinavějším a nejneupravenějším místem v Libáni, zvele-
bit, a na druhé straně tam pravděpodobně žijí lidé, kterým na tom 
v jakém prostředí žijí, zřejmě nezáleží. Chtěl bych na tomto místě podě-
kovat ředitelce Technických služeb města Libáň, která věnuje tomuto 
místu zvláštní pozornost a odpad po Vás, kterých se to týká, třídí. Teď 
mě tak napadá, jestli právě to není důvod, proč do kontejnerů tento ne-
patřičný odpad ukládáte a za oknem s radostí pozorujete paní Štajero-
vou, kterak se přehrabuje ve Vašem smetí. 

Petr Soukup 

 

 

Kde a jak se mohou občané města Libáň a obcí Kozodírky, Křešice 
Psinice a Zliv zbavit vysloužilých elektrospotřebičů? 

 
Domácnosti se mohou vyřazených elektrospotřebičů zbavit zdarma na 
některém z míst zpětného odběru, která k tomuto účelu byla vytvořena. 
Je přitom ale nezbytné splnit jednu základní podmínku: spotřebiče 
musejí být kompletní, tedy nerozebrané. 
V takovém případě hradí další nakládání s nimi výrobci a dovozci pro-
střednictvím kolektivních systémů, které založili. 
Tato výhoda se ale nevztahuje na elektrozařízení, kterému již někdo od-
montoval důležité části jako např. motor, kompresor, topné těleso, bu-
ben, plášť apod. Demontáž a zpracování elektrospotřebičů je činnost 



 

 

 

Libáňské noviny č. 63 
 - 37 - 

 

zákonem určená pouze osobám s příslušnými oprávněními. Takové vý-
robky je nutné považovat za odpad a náklady spojené s jejich odstraně-
ním jdou k tíži obci. Promítají se tedy do poplatků, které platíme my 
všichni! 
 
Vyřazené spotřebiče z Vašich domácností můžete zdarma odevzdávat na 

tomto místě: 
 

                      Sběrný dvůr města Libáň  
Otvírací doba:  středa od 12.00 do 16.00 hod.  
                           sobota od 8.00 do 12.00 hod  

Více na www.elektrowin.cz nebo www.mestoliban.cz.  
 

Staré spotřebiče žijí díky recyklaci dalšími životy 
 
Vyřazená pračka váží – řekněme – padesát kilogramů. Mohlo by to zna-
menat padesát kilo odpadu. Smyslem recyklace vysloužilých spotřebičů 
je ale něco jiného: v co největší míře znovu využít veškeré materiály, kte-
ré se z nich podaří při zpracování získat.  
Když se tedy na starou pračku podíváme z tohoto pohledu, vidíme ji ji-
nak: 20 kilogramů železa, 10 kilogramů plastů, zbytek závaží v podobě 
betonu. Podobně je to u dalšího typického velkého spotřebiče, který ne-
chybí prakticky v žádné české domácnosti, u chladničky. I její recyklací 
se dá získat kolem 20 kilogramů železa, plastů je průměrně 16 kilogra-
mů. Zájem o takto získané materiály jako o druhotné suroviny se samo-
zřejmě u různých zpracovatelů liší. Zejména pro hutě znamená železo 
přidané do tavby spolu se železnou rudou velmi významnou úsporu 
energie. 
Když tuto úsporu převedeme do srozumitelnější řeči „domácího šetře-
ní“, můžeme si ji představit například takto: recyklace obyčejné žehličky 
ušetří tolik energie, kolik za celý měsíc spotřebuje průměrně velká led-
nička. 
 

Staré plasty, nové výrobky 
 
O něco složitější je to s plasty. Přesto se i ty dají velmi dobře znovu vyu-
žít. Ze starých spotřebičů tak mohou vzniknout dejme tomu zatravňova-
cí dlaždice.  
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Dlažba má pevnost tradičních povrchů, jako je beton nebo živičné směsi, 
a zároveň umožňuje zachovat přirozený travnatý ráz krajiny. Hodí se 
pro parkoviště, příjezdy ke garážím, odstavné plochy, chodníky, cesty 
a kolejiště, ale i jízdárny, výběhy pro koně a další plochy.  
Zatravňovací dlažba se vyrábí z plastového recyklátu se zásadním podí-
lem polyetylenu, který se získává z průmyslových i komunálních odpa-
dů a obalů.  Případná likvidace výrobků z recyklátu je také velmi šetrná – 
materiál je totiž znovu stoprocentně recyklovatelný.  
Ani další výrobce by se bez plastového recyklátu ze spotřebičů neobešel 
– lisuje z něj poklice na kola automobilů. Každý nový výrobek obsahuje 
asi 30 % plastů ze starých spotřebičů.  
Většinu recyklátu zajišťují spolehliví dodavatelé ze zemí Evropské unie. 
Patří mezi ně i čeští zpracovatelé elektroodpadů, kteří recyklují velké 
spotřebiče vysbírané kolektivním systémem ELEKTROWIN. 
 

PUR–pěnu používají nábytkáři i stavbaři 
 
Patrně nejširší uplatnění mají plasty vytěžené ze starých spotřebičů při 
výrobě polyuretanu. Ten se ve formě PUR–pěny využívá v mnoha od-
větvích od stavebnictví přes nábytkářskou výrobu až po automobilový 
průmysl. 
Stavbaři znají recyklované polyuretany zejména jako plnivo pro tepelně 
izolační omítkové směsi. Materiály s PUR–pěnou jsou vhodné nejen jako 
finální omítky u novostaveb, ale i pro dodatečné zateplení a revitalizaci 
starších rodinných domů.  
PUR–pěna je dnes také základním materiálem při výrobě matrací pro 
spaní, kde nahradila molitan. Tvoří pevnou a spolehlivou výztuž sedací-
ho nábytku v domácnostech i sedaček 
v nově vyráběných automobilech. 
PUR–pěna ale splňuje nejpřísnější krité-
ria i z hlediska zdravotního, proto je její 
tvrdá varianta takřka výhradním tepel-
ným izolantem v potravinářském prů-
myslu – v pivovarech či mlékárnách.  
Tak co, pořád si ještě někdo myslí, že 
vysloužilé spotřebiče nemá cenu ode-
vzdávat na sběrná místa, aby se o ně 
mohli postarat odborníci? 
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VIDEOVIZE – NATÁČENÍ VIDEOKAMEROU – MILAN REICHHELM 

Nabízím všem zájemcům novou službu. Pořizuji přepisy 
velkých videokazet formátu VHS na 
DVD disky a přepisy malých kazet do 
videokamer formátu VHS-C také na 
DVD disky. Všechny jiné dostupné 
formáty i digitální a nahrávky na SD 

kartách kopíruji po předchozí domluvě. Máte-li ve svých 
rodinných archívech záznamy, které byste rádi viděli ve 
zlepšené kvalitě, zavolejte na � 493 598 833. 

                OPRAVY A PRODEJOPRAVY A PRODEJOPRAVY A PRODEJOPRAVY A PRODEJ    
    

CHLADNIČEKCHLADNIČEKCHLADNIČEKCHLADNIČEK    
A MRAZNIČEKA MRAZNIČEKA MRAZNIČEKA MRAZNIČEK    

SERVIS CHLAZENÍSERVIS CHLAZENÍSERVIS CHLAZENÍSERVIS CHLAZENÍ    
    

JAROSLAV LEJNARJAROSLAV LEJNARJAROSLAV LEJNARJAROSLAV LEJNAR    
 
    
    
    

HRUBÝ JESENÍK 245HRUBÝ JESENÍK 245HRUBÝ JESENÍK 245HRUBÝ JESENÍK 245    
U ROŽĎALOVIC,U ROŽĎALOVIC,U ROŽĎALOVIC,U ROŽĎALOVIC,    

289 32  OSKOŘÍNEK289 32  OSKOŘÍNEK289 32  OSKOŘÍNEK289 32  OSKOŘÍNEK    
MOBIL: 602 315MOBIL: 602 315MOBIL: 602 315MOBIL: 602 315    554554554554


